
  2/2010                                                                                                          http://bankovnictvi.ihned.cz                                                                                                              strana 1 

MĚSÍČNÍK VYDAVATELSTVÍ ECONOMIA  

KOMENTÁŘE 

EKONOMIKA 
Spotřebitelské ceny v prosinci vzrostly o 1 % 

Spotřebitelské ceny v prosinci po listopadovém meziročním růstu o 0,5 % opět vzrostly, a to o 1 %. 
Růst ovlivnil zejména vývoj cen v dopravě, informoval ČSÚ. Průměrná meziroční míra inflace v roce 
2009 byla 1,0 %. V porovnání s listopadem se spotřebitelské ceny zvýšily o 0,2 %. Průměrná míra infla-
ce vyjádřená přírůstkem indexu spotřebitelských cen v roce 2009 proti průměru roku 2008 činila 1 %, 
což je hodnota výrazně nižší než loni, kdy činila 6,3 %. Byla to druhá nejnižší průměrná roční míra 
inflace od roku 1989. "Tento vývoj ovlivnila řada faktorů, mezi které patřil pokles cen potravin a nealko-
holických nápojů o 3,9 %, pohonných hmot o 11,8 %, automobilů o 9,2 %. Tržní ceny klesly celkem o 0,7 
%, regulované ceny vzrostly o 8,1 %," uvedl ČSÚ. 

Nezaměstnaných opět přibylo, je jich 9,2 % 
Míra nezaměstnanosti v ČR v prosinci vzrostla na 9,2 % z listopadových 8,6 %. V prosinci 2008 činil 

podíl lidí bez práce 6 %. Údaje zveřejnilo ministerstvo práce a sociálních věcí. Ke konci roku pracovní 
úřady evidovaly 539 136 uchazečů o zaměstnání, meziměsíčně jich přibylo 30 227, meziročně 186 886. 

Saxo Bank: Ekonomika letos poroste o 1,35 % 
Tuzemská ekonomika by letos měla růst podle odhadů Saxo bank o 1,35 %, v příštím roce by růst měl 

zrychlit na 2,65 %, informoval hlavní stratég Saxo Bank Christian Blaabjerg. Odhad růstu pro letošek 
odpovídá odhadům ostatních analytiků, kteří předpokládají růst mezi 1–2 %. Pro loňský rok ekonomové 

Česká republika se bude celosvětově řadit 
mezi první země, které přistoupí k utahování 
měnové politiky. Ke zvyšování sazeb ale nej-
spíš nedojde v první polovině letošního roku, 
protože pro toto rozhodnutí nebudou v ekono-
mice existovat dostatečné impulzy, 
uvedl viceguvernér České národní 
banky Miroslav Singer v rozhovoru 
pro čtvrteční Hospodářské noviny.  

Bankovní rada ČNB v prosinci 
překvapivě rozhodla o dalším snížení 
klíčové úrokové sazby o 25 bazic-
kých bodů na historické minimum 
1,00 procenta. Vyhlídky opětovného 
zvyšování se proto mohou zdát jako 
překvapivé. "Je to důsledek toho, že 
jsme malá otevřená ekonomika, jsme 
tedy citlivější na změny. Vítr fouká buď pro 
inflaci, nebo směrem proti ní. A když máte loď 
menší a víc závislou na vnějším okolí, musíte 
více hýbat kormidlem," vysvětlil Singer.  

Důvodem pro zvyšování sazeb bude mimo 
vývoje ve světě i růst cen. Podle slov Miroslava 
Singera by se očištěná inflace (například od 
vyšších daňových sazeb) měla v horizontu 
jednoho až půldruhého roku blížit zespodu k 
2% cíli ČNB.  

Ačkoli za loňský rok základní česká úroková 
sazba vlivem několikerého uvolňování měnové 
politiky ČNB klesla z 2,25 % na dosud platnou 
hladinu 1 %, české banky, jejichž sazby by se 
měly odvíjet právě od úroků ČNB, své úvěry 

výrazně nezlevnily. Podle viceguver-
néra ČNB však centrální banka sníže-
ním úroků zajistila, aby banky nepůj-
čovaly ještě dráž.  
Bankovní úvěry podle vyjádření Sin-
gera v ČR zůstanou úročeny poblíž 
současného nastavení po celý letošní 
rok. Vlivem rostoucí nezaměstnanosti 
totiž bude přibývat lidí, kteří nebudou 
schopni splácet úvěry, což pro banky 
ospravedlňuje vyšší přirážku za rizi-
ko. "Banky nemají kvůli vyššímu 

riziku důvod úroky snižovat. Nemají však ani 
důvod je zvýšit, protože vidím subjekty, které 
mají zájem na český bankovní trh vstupovat," 
prohlásil Singer.  

Názor viceguvernéra Singera víceméně sou-
zní s vyjádřením dalšího viceguvernér ČNB  
Mojmíra Hampla, který řekl, že se přibližuje 
okamžik, kdy ČNB půjde se sazbami nahoru. 
Kdy však konkrétně dojde ke zvyšování sazeb, 
Hampl více nespecifikoval. ZDROJ: IHNED.CZ 

Singer: Budeme zvedat sazby  
mezi prvními na světě  
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Manažerky mají ve 
vedení KB a SG zelenou 

Skupina Société Générale navrh-
la jako hlavní akcionář Ohridské 
banky v Makedonii na pozici 
předsedkyně představenstva a 
generální ředitelky Jitku Pantůč-
kovou, dosavadní výkonnou ře-

ditelku pro provoz KB. Jitka Pantůčková se tak 
stává druhou ženou v historii divize retailového 
bankovnictví skupiny SG mimo Francii, která 
bude vykonávat funkci předsedkyně představen-
stva. Své funkce se ujala 1. ledna 2010. Jitka 
Pantůčková patří k nejvýznamnějším ženám čes-
kého bankovnictví. „Nová pozice v zahraničí je 
pro mě velkou výzvou a těším se na ni. Osobně ji 
vnímám nejen jako ocenění mé práce, ale i jako 
vyjádření vážnosti Komerční banky ve skupině 
Société Générale,“ uvedla Jitka Pantůčková.  

Ke stejnému datu nastoupí na po-
zici výkonné ředitelky pro provoz 
KB Jana Švábenská, dosavadní 
ředitelka divize financování ob-
chodu a exportu. Jana Švábenská 
se zároveň stane členem výboru 

ředitelů Komerční banky a využije tak svoji 
dlouholetou praxi v oblasti Trade Finance. Do 
KB nastoupila Jana Švábenská v roce 2000 po 
dlouhodobé praxi v ČSOB v oblasti dokumentár-
ního platebního styku a financování exportních a 
importních operací. Je předsedkyní dozorčí rady 
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V lednovém vydání časopisu  
Bankovnictví si přečtete … 

 

• Rozhovor s Henri Bonnetem, 
novým šéfem Komerční banky  
• Analýzu S&P bank ve světě 
• Výsledky průzkumu o lepší     
e-komunikaci bank s klienty 
• Prognózu růstu bankovního 
sektoru do roku 2012 
• Anketu mezi zástupci financí  
a IT o jejich výhledu na rok 2010 

 

Ukázkový výtisk zdarma a informace o předplatném 
získáte na tel. čísle 800 110 022  

nebo na http://bankovnictvi.ihned.cz. 
Časopis je také k dostání ve volném prodeji.  

Seznam prodejen: www.economia.cz/prodejny. 
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očekávají většinou zhruba 4% pokles ekonomiky. Saxo Bank čeká pokles o 4,35 %. Za oživením tuzem-
ské ekonomiky je podle analytiků především pozitivní vývoj v zahraničí. "Skutečné oživení ale přijde až 
v roce 2011, protože v roce 2010 bude růst HDP poháněn ještě podpůrnými balíčky," uvedl Blaabjerg. 

Státní dluh ČR loni stoupl na 1,178 bil. Kč 
Státní dluh ČR se loni zvýšil téměř o 179 mld. na 1,178 bil. Kč, informovalo ministerstvo financí. Na 

každého Čecha tak připadá dluh přes 112 000 Kč. Předloni stát zvýšil dluh o 107 mld. Kč. 

Zahraniční obchod v listopadu: + 14,5 mld. Kč 
Zahraniční obchod ČR skončil loni v listopadu přebytkem 14,5 mld. Kč, což byl meziročně o 15,6 

mld. Kč lepší výsledek. Vývoz po 12 měsících poklesu stagnoval, dovoz byl meziročně nižší o 8 %. 
Obrat zahraničního obchodu se meziročně snížil o 15,7 mld. Kč na 375,2 mld. Kč, ve srovnání s ostatní-
mi měsíci roku 2009 dosáhl ale nejvyšší hodnoty, oznámil Český statistický úřad. 

U zahraničních investorů je čtvrtina dluhopisů 
Zahraniční investoři vlastní podle aktuálních statistik ministerstva financí čtvrtinu všech státních dlu-

hopisů, tj. dluhopisy za více než 281 mld. Kč. Celkově stát vydal ke konci listopadu dluhopisy za více 
než 1,1 bil. Kč. Podle analytiků zahraniční investoři reagují na problémy veřejných financí nejcitlivěji. 

Vláda je proti půjčování z fondu bydlení 
Vláda zamítla návrh zákona, podle kterého by lidé, kteří přišli o zaměstnání mohli žádat o nízkoúroče-

nou půjčku z fondu bydlení, z které by následně platili splátky hypotečního úvěru. Důvodem odmítavého 
postoje je nedostatek prostředků ve fondu a znevýhodnění těch, co své hypotéky řádně splácí, či mají 
sjednané pojištění pro případ nezaměstnanosti.  

V ČR bylo loni vyhlášeno 2500 osobních bankrotů 
V ČR bylo v roce 2009 vyhlášeno 2500 osobních bankrotů, což bylo o 248 % více než předloni. Rov-

něž počet návrhů na osobní bankrot se meziročně zvýšil, a to o 137 % na 3933. V listopadu 2009 překo-
nal měsíční počet návrhů na osobní bankrot poprvé hranici 500. Vyplývá to ze statistik databáze obchod-
ních informací Cribis.cz, které zveřejnila společnost CCB - Czech Credit Bureau. Ze statistik vyplývá, 
že vyhlášením osobního bankrotu skončilo v roce 2009 přibližně šest z deseti návrhů na osobní bankrot.  

Fakulta VŠE získala akreditaci ACCA 
Globální asociace profesních účetních ACCA udělila akreditaci Fakultě financí a účetnictví VŠE. Fa-

kulta se tak stala první akademickou institucí v ČR, která svým studentům přiblíží prestižní ACCA kvali-
fikaci již během studia. ACCA je účetní kvalifikace, jejíž sylabus byl uznán Organizací spojených náro-
dů jako základ pro globální kvalifikaci účetních. 

Firemní bankroty vzrostly v roce 2009 o polovinu 
V roce 2009 bylo v ČR vyhlášeno 1480 firemních bankrotů, přičemž 86 % z nich tvořily bankroty 

právnických osob a 14 % bankroty fyzických osob podnikatelů. Firemních bankrotů tak bylo dohromady 
vyhlášeno o 42 % více než v roce 2008. Ještě rychleji rostl počet insolvenčních návrhů týkajících se 
firem či podnikatelů, který se meziročně zvýšil o 65 % na 4754. Vyplývá to ze statistik databáze Cri-
bis.cz, které pravidelně zveřejňuje společnost CCB – Czech Credit Bureau.  

Firmy šetří na kancelářských prostorách 
Tuzemští podnikatelé výrazně snižují své náklady na pronájem kancelářských prostor. Vlivem aktuální 

hospodářské situace jsou firmy nuceny šetřit, v důsledku toho klesá poptávka po klasických kamenných 
kancelářích. Alternativou se stávají virtuální sídla, zde p řevažuje zájem o levnější varianty služeb.  

Krize zhoršila ekonomickou situaci v ČR  
Hospodářská situace v ČR se podle průzkumu Centra pro výzkum veřejného 
mínění (CVVM) v roce 2009 zhoršila podle 75 % občanů. Většina respondentů 
se zároveň domnívá, že krize postihla celou ekonomiku. Silný negativní vliv 
hospodářského vývoje na vlastní domácnost v průzkumu nejčastěji uváděli 
dotazovaní ve věku 45 až 59 let, nezaměstnaní a nekvalifikovaní dělníci. Podob-
ně se také vyjadřovali lidé se základním vzděláním, osoby se špatnou životní 
úrovní a ti, kterým se loni zhoršily materiální podmínky jejich domácnosti. 

Méně často naproti tomu uváděli negativní vliv ekonomické recese na vlastní domácnost absolventi 
vysokých škol a vysoce kvalifikovaní odborní nebo vedoucí pracovníci. Krizi tolik nepocítili ani respon-
denti s dobrou životní úrovní a ti, kterým se loni zlepšily nebo nezm ěnily jejich životní podmínky.  

ČNB chystá nový cyklus zlatých mincí 
ČNB začne od roku 2011 vydávat nový cyklus zlatých mincí tématicky zaměřený na významné mosty 

ČR. Motivem první zlaté mince bude gotický most v Písku, který je nejstarším dochovaným kamenným 
mostem v českých zemích. Komise vybrala pro ztvárnění návrh akademického sochaře Zbyňka Fojtů.  

Více než dvě pětiny firem čekají zlepšení  
Více než 43 % tuzemských firem v následujících šesti měsících očekává lepší vyhlídky pro českou 

ekonomiku. Letos v září to bylo necelých 13 %. Vyplývá to z průzkumu Index podnikatelského očekává-
ní (BSI), jehož výsledky poskytla společnost Deloitte. V porovnání s ostatními sledovanými zem ěmi ČR 
zaznamenala největší nárůst optimismu. Společnosti většinou počítají s příznivějším ekonomickým pro-
středím a pociťují vstřícnější postoj bank k úvěrování. 

Kanceláře Hogan & Hartsoan a Lovells fúzují 
Mezinárodní advokátní kanceláře Hogan & Hartson LLP a Lovells LLP společně oznámily, že partneři  

obou firem schválili jejich fúzi. Advokátní kancelář se po sloučení bude nazývat Hogan Lovells a po 
schválení regulatorními orgány zahájí svou činnost s účinností k 1. květnu 2010. 
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TECHNOLOGIE 
SAS slaví deset let 
působení na českém trhu  
Společnost SAS oslavila desetileté výročí oficiál-
ního působení na českém trhu. I když je SAS na 
českém trhu přítomen již více než jedno desetile-
tí, právě přesně před 10 lety nahradila zastupující 
obchodní kancelář oficiálně zřízená pobočka po-
skytující podporu klientům na lokálním trhu v pl-
né šíři. Založením pobočky pokračoval SAS v 
úspěšné expanzi v zemích střední a východní Ev-
ropy a na českém trhu se brzy stal rozhodujícím 
hráčem v oblasti Business Analytics.    
Díky inovativnímu řešení pomáhá SAS celosvě-
tově více než 45 000 organizacím zlepšovat vý-
konnost. Za několik posledních let zaznamenala 
společnost v ČR výrazný růst a do budoucna plá-
nuje další posílení produktů a služeb. Co stojí za 
úspěšnou expanzí firmy, která v ČR od svého 
vzniku zvýšila pětinásobně svůj obrat? Neustále 
reaguje na aktuální situaci na trhu a nabízí taková 
řešení, která firmy skutečně potřebují.  
Setkat se s aktuálními trendy a novými řešeními 
z technologického i business pohledu lze na kon-
ferenci SAS FORUM PRAHA 2010. Mezi její 
hlavní témata patří marketingová optimalizace, 
řízení rizik, efektivní vyhledávání pohledávek či 
detekce podvodů pomocí sociálních sítí, se usku-
teční 20. ledna v hotelu Carlo IV. Boscolo. 
Motto konference, určené pro manažery, obchod-
níky, marketéry a ředitele financí, rizik a control-
lingu, zní POZNÁNÍ INSPIRUJE.  
Další informace: www.sas.com/cz/sasforum 
Facebook: SAS FORUM PRAHA 2010 

Factoringu KB a dlouhodobě pracuje ve výkonné 
radě národního výboru Mezinárodní obchodní 
komory, kde zároveň předsedá bankovní komisi. 
Třetí významnou změnou v manažerském týmu 
KB je jmenování Moniky Truchlikové zástupky-
ní výkonného ředitele pro Marketing a Business 
Development. Již s účinností od 1. listopadu 
2009 zúročuje v nové pozici své téměř desetileté 
zkušenosti v bankovním marketingu. 
Nově byla také vytvořená pozice poradkyně ge-
nerálního ředitele pro synergie pro skupinu KB a 
SG. Tuto pozici od 1. ledna 2010 zastává Jana 
Hanušová. J. Hanušová nastoupila do KB v roce 
1999. Nejprve působila v marketingu KB a od 
roku 2004 v  Essoxu na pozici ředitelky marke-
tingu. Od roku 2007 byla ředitelkou marketingu 
v Rusfinance Bank, dceřiné společnosti SG za-
měřené na spotřebitelské úvěry v Rusku.   
Nový ředitel marketingu 
společností Wüstenrot 
Novým ředitelem marketingu společností Wüs-
tenrot  je od 1. ledna 2010 Michal Hrbotický,  
který přišel z GfK Czech. M. Hrbotický  je absol-
ventem Vysoké školy zemědělské v Praze a svou 
profesní kariéru začínal ve sféře rychloobrátko-
vého zboží.  Působil mimo jiné ve společnostech 
Unilever, ČSA, pro švýcarskou firmu Hügli řídil 
projekt vstupu na český trh.  
Firmu Wood & Company 
povede Alan Apter 
Poradenskou společnost Wood & Company nově 
povede Alan Apter, který nastoupí na pozici vý-
konného předsedy a zároveň se stane členem 
představenstva holdingu W&C Group. Jeho úko-
lem bude pokračovat v restrukturalizaci firmy, 
věnovat se expanzi v Rusku a Polsku, rozvíjet in-
vestiční bankovnictví a pozice na kapitálových 
trzích včetně zavádění nových produktů. 
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Banky čekají více nesplácených úvěrů 
Tuzemské banky očekávají letos především nárůst nesplácených úvěrů 
domácností, a tím i zvýšenou tvorbu opravných položek. Příčinou je 
především rostoucí nezaměstnanost. Vyplývá to z ankety mezi tuzem-
skými bankami. Na druhou stranu se bankéři domnívají, že ve druhé 
polovině roku by se mohla již zlepšit situace v úvěrování firem. „V roce 
2010 se bude úspěšnost jednotlivých bank měřit především podle tvorby 
opravných položek. Obecně se dá očekávat, že zisky bank budou zřejmě 
nižší než v roce 2009. Předpokládáme totiž, že objem nesplácených 

úvěrů bude kopírovat vývoj nezaměstnanosti a kulminovat tedy bude až v roce 2010," uvedl mluvčí Raif-
feisenbank Tomáš Kofroň. Podle odhadů banky tak bude letošek zřejmě pro české banky tím nejhorším 
rokem od vypuknutí krize. "Především pro oblast domácností, resp. spotřebitelských úvěrů, bude rok 
2010 obdobím kulminačním a zátěžovým, jelikož dojde k růstu nezaměstnanosti, a to bude mít samozřej-
mě dopad do oblasti spotřebitelských úvěrů," uvedl i ředitel komerčního bankovnictví GE Money Bank 
Jiří Báča. Rovněž výkonný ředitel pro strategii a finance v Komerční bance Pavel Čejka upozornil, že 
letos lze očekávat další nárůst podílu nesplácených úvěrů. "Nicméně tvorba opravných položek by se 
měla stabilizovat," dodal. Zlepšení situace by mohlo podle bankéřů nastat ve druhé polovině roku přede-
vším u firem. U nových projektů však budou banky zřejmě obezřetnější. "Nechceme rozhodně přestat 
poskytovat nové financování, ale nadále k němu budeme přistupovat zodpovědně a obezřetně z pohledu 
obou stran," uvedl například člen představenstva ČSOB Petr Hutla. "Předpokládal jsem, že někteří hráči 
na našem trhu mohou odejít a naopak někteří přijít. Nevidím ale nijak podstatné změny v rozložení sil na 
našem bankovním trhu," uvedl k letošnímu vývoji generální ředitel UniCredit Bank Jiří Kunert. V přípa-
dě hypoték očekávají zástupci velkých tuzemských bank mírný nárůst prodeje. Zároveň všichni uvádějí, 
že se chtějí soustředit na další zkvalitňování svých produktů, rozšiřování pobočkové sítě a služeb.  

Klienti HSBC Premier mohou využít služby ČS 
HSBC Bank plc – pobočka Praha a Česká spořitelna dosáhly společné dohody. Vzhledem k ukončení 

poskytování služeb osobního bankovnictví HSBC v ČR klienti HSBC Premier mohou exkluzivně využít 
bankovní služby České spořitelny. Podle této dohody Česká spořitelna převezme pobočkovou síť HSBC 
Premier (2 pobočky v Praze, 1 v Brně) a nabídne pracovní pozice jejím osobním bankéřům. Klienti 
HSBC Premier tak budou mít možnost plynulého přesunu bankovních služeb do České spořitelny, která 
poskytne služby klientům na stejném místě. Podrobnosti  budou k dispozici na konci ledna.  

ČMZRB: Program Start pro začínající podnikatele  
Českomoravská záruční a rozvojová banka otevřela program Start, v rámci kterého u ní mohou za čína-

jící podnikatelé žádat o státní záruky na bankovní úvěry. Program Start je určen pro drobné podnikatele s 
historií maximálně tři roky. Každá malá firma tak může získat úvěr až 3 mil. Kč. Přes ČMZRB putují 
žádosti o záruky ke komerčním bankám. "Podpora je navrhovaná formou zvýhodněné záruky s finanč-
ním příspěvkem k zaručovanému úvěru. Zvýhodněná záruka bude poskytována až do výše 80 % úvěru," 
řekl mluvčí ministerstva průmyslu a obchodu Matyáš Vitík. Záruky bude podle něj možné použít na 
projekty ve zpracovatelském průmyslu, stavebnictví a ve službách.  

Volksbank CZ s elektronickými výpisy 
Od letošního ledna si mohou klienti Volksbank CZ sjednat předávání bankovních výpisů novým způ-

sobem, a to elektronicky prostřednictvím služby Internet banking. Tzv. neboli eVýpis je dostupný zdar-
ma a je plnohodnotným dokladem, který klientovi umožní snazší p řístup k přehledu transakcí na účtu.  

U SS ČS zaplatí klienti za smlouvu méně 
Klienti Stavební spořitelny České spořitelny zaplatí od nového roku za uzavření smlouvy o stavebním 

spoření jen 0,5 % z cílové částky. Dříve to bylo 1 %. Stejné snížení úhrady 0,5 % platí pro všechny kli-
enty, a to i při změně smlouvy z důvodu zvýšení cílové částky. SS ČS také umožní všem klientům výběr 
úspor před ukončením vázací lhůty zdarma. 

Evropsko-ruská banka ruší směnárenské poplatky 
S úpravou poplatků přišla Evropsko–ruská banka. Tato banka vstoupila na český trh teprve 7. dubna 

2009. Od Nového roku mají být veškeré směnárenské operace u této banky zdarma.  

Server www.bankovnipoplatky.com ocenil UniCredit 
Server www.bankovnipoplatky.com pravidelně sleduje vývoj a změny bankovních poplatků u českých 

bank. Prosinec roku 2009 byl poměrně slabým měsícem na změny bankovních poplatků. Ani v dalších 
opatřeních ke zvýhodnění svých klientů banky nebyly moc aktivní. Poplatkově bohatý měsíc listopad se 

Cena ropy nad 83 USD  
Světové ceny ropy 6. ledna rostly již desátý den 
po sobě a americká ropa uzavřela nad 83 USD za 
barel, nejvýše za 15 měsíců.  
Ekonomická nálada  
v EU roste  
Ekonomická nálada v EU roste již devátý měsíc 
za sebou. Index ekonomické nálady v unii vzrostl 
o 2,5 bodu a v eurozóně dokonce o 4,1 bodu.  
ECB: EU nepomůže  
se záchranou Řecka  
EU nepomůže se záchranou Řecka, které se potý-
ká s vážnými finančními problémy. V rozhovoru 
s italským listem Il Sole 24 Ore to řekl člen ban-
kovní rady ECB Jürgen Stark. Řecko má vysoké 
dluhy a ocitlo se na pokraji státního bankrotu.  
Růst cen v eurozóně  
v prosinci zrychlil  
Růst spotřebitelských cen v eurozóně na konci 
roku výrazně zrychlil. Meziroční míra inflace v 
prosinci činila 0,9 %, zatímco v listopadu byla 
0,5 %, informoval Eurostat. Ceny začaly růst te-
prve v listopadu, předtím téměř půl roku klesaly.  
Ekonomika EU: +0,3 % 
Ekonomika EU ve 3. čtvrtletí 2009 mezičtvrtlet-
ně vzrostla o 0,3 %, v eurozóně nárůst činil 0,4 
%. Informoval o tom Eurostat. 
Nezaměstnanost v EMU  
po 11 letech na 10 % 
Nezaměstnanost v eurozóně poprvé po více než 
11 letech dosáhla loni v listopadu hranice 10 %. 
V říjnu se zastavila na 9,9 %, v listopadu roku 
2008 ale bez práce bylo jen 8 % lidí, informoval 
Eurostat. V celé EU míra nezaměstnanosti 
vzrostla z říjnových 9,4 % na 9,5 % v listopadu. 
Slováci již vyměnili 
téměř 97 % všech korun  
Slováci do konce loňského roku vrátili centrální 
bance výměnou za eura téměř 97 % celkové hod-
noty všech slovenských korun, které na počátku 
roku 2009 nahradila evropská měna. Celkově se 
do centrální banky dostalo více než 150 mld. Sk 
v hodnotě 4,98 mld. EUR, zatímco téměř 4,8 
mld. Sk se ještě bance nevrátilo. 
Akcenta bude v SR  
podnikat jako družstvo 
Česká finanční společnost Akcenta CZ, která je 
ve sporu se třemi slovenskými peněžními ústavy 
kvůli zrušení bankovních účtů, bude na Sloven-
sku podnikat jako spořitelní družstvo. Nová práv-
ní forma umožní legálně vykonávat platební styk. 
Co přivodí krizi bank? 
Finanční kolaps pouhých 2700 firem odkudkoli 
na světě by stačil na to, aby se zhroutil celý ban-
kovní systém. Ukazuje to nejhorší možný scénář 
vývoje, který si pro své potřeby nasimulovaly 
ECB spolu s centrální bankou Velké Británie. Si-
mulace měla přispět k rozpoznání vzniku finanč-
ních krizí, aby na ně byly měnové autority příště 
lépe připraveny. Ekonom Bank of England Sujit 
Kapadia výsledek zkoumání představil na work-
shopu ECB. Obě centrální banky pro svůj pokus 
použily data, která jim dodalo 17 bank z Británie, 
asi 120 bank z ostatních částí světa a zhruba 50 
000 firem. "V úvahu se bere ten nejmenší šok, 
který může přivodit pád celého systému. Simula-
ce ukazuje, že systém zkolabuje ve čtyřech deseti-
nách procenta případů, když (v průměru) 2700 
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firem přestane plnit své finanční závazky," píše se 
ve zprávě ECB. Výzkum také ukázal, že rizika 
vzniku relativně malých šoků se zvyšují, jestliže 
jsou banky nuceny k panickému výprodeji aktiv, 
aby si vylepšily finanční situaci. 
Prezident proti vrácení 
vkladů cizincům  
Islandský prezident Ólafur Grímsson odmítl po-
depsat parlamentem schválený zákon o náhradě 
vkladů, které měli ve zkrachovalých islandských 
bankách Britové a Nizozemci. V přepočtu jde 
celkem o téměř 6 mld. USD. Prezident řekl, že o 
věci se musí rozhodnout v referendu. 
Investiční klima ve 
světě se dále zhoršuje 
Přes problémy Řecka a Spojených arabských 
emirátů hodnotí poradenská společnost Dun & 
Bradstreet riziko návratu investice v těchto ze-
mích jako nízké. Za poslední dva roky však D&B 
snížila výhled většiny zemí světa. Snížením ra-
tingu tak upozorňuje na zhoršování investičního 
klimatu a s tím spojené zvýšení obchodního rizi-
ka. Důvodem je globální finanční krize.  
Finanční krize v USA 
zdaleka nekončí 
Finanční krize v USA ještě zdaleka neskončila a 
výkonnost největší ekonomiky světa se zřejmě 
nevrátí na úroveň před začátkem krize dříve než 
v roce 2013, tvrdí někteří přední američtí ekono-
mové. Oponují tak hlasům z Wall Street i americ-
ké vlády, které naznačují, že Amerika má nejhor-
ší za sebou. K velkým kritikům patří i věhlasný 
ekonom a laureát Nobelovy ceny Joseph Stiglitz. 
"Recese ještě neskončila," řekl profesor ekono-
mie na Kalifornské univerzitě Michael Intriliga-
tor. Ještě déle než průmyslová výroba se podle 
něj bude na předkrizovou úroveň vracet trh prá-
ce. Ten se prý nezotaví dříve než v roce 2016.  
Francouzské městečko 
stále přijímá franky  
Osm let po vstupu Francie do eurozóny mohou 
lidé v městečku Le Blanc nedaleko Paříže stále 
platit franky. Před třemi lety se místní obchodníci 
rozhodli, že budou přijímat bankovky někdejší 
francouzské národní měny, a to až do roku 2012, 
kdy je bude ochotna směňovat za eura francouz-
ská centrální banka. Maloobchod prý v sedmitisí-
cové obci jen kvete. Od zahájení akce utržili 
místní obchodníci podle listu Le Parisien více 
než milion franků (asi 4 mil. Kč). Přijímají však 
jen bankovky a drobné vrací v eurech a eurocen-
tech. Majitelům obchodů prý od znovuzavedení 
franku vzrostl obrat o 20 %. "Někdy přijíždějí li-
dé z Paříže, jen aby se zbavili svých franků," tvr-
dí místní prodavačka obuvi. Mnoho zákazníků 

Pražská burza zřejmě získá nováčka 
Na pražskou burzu chystá vstup nová firma. Podle MF Dnes na ni 
chce své cenné papíry již do konce ledna uvést společnost KIT 
Digital, jejíž hlavní byznys spočívá ve zprostředkovávání interne-
tových přenosů, videí či živých vystoupení. Pro MfD to uvedl šéf 
KIT Digital Kaleil Isaza Tuzman. Podle serveru investicniweb.cz 
by se však akcie neměly obchodovat v tzv. duálním listingu po-
dobně jako třeba akcie mediální společnosti CME nebo operátora 
Telefónica O2. "Burza velmi vítá zájem společnosti z oboru IT, 
neboť se jde o segment, který ještě není na trhu zastoupen. Případ-

ný úspěšný úpis by jistě ukázal, že je pražská burza vhodným trhem i pro emise z technologické oblasti,"  
uvedl šéf BCPP Petr Koblic s tím, že více lze říci až po oficiálního oznámením IPO firmou.  

Rok 2009 na české burze RM-SYSTÉM byl úspěšný 
Uplynulý rok byl pro investory na české burze velmi úspěšný, když se většině titulů podařilo posílit o 

desítky procent. RM-SYSTÉM vstoupil do roku 2009 s mnoha změnami. Společnost se v prosinci 2008 
stala podle evropské legislativy oficiální burzou. Zároveň byl na začátku ledna spuštěn nový obchodní 
systém, který přinesl obchodníkům mnoho nových technologických inovací. Celý rok 2009 ovlivňovala 
psychologii investorů finanční krize a strach z rizika nebyl pro akciové trhy p říliš pozitivní. Jestli byly 
změny úspěšné, je možné asi nejlépe vyjádřit nárůstem objemů obchodů, které se zvýšily o 26,7 % na 
10,6 mld. Kč, i když na většině světových burz objemy klesaly. Aktivita byla vysoká zvláště v prvních 
třech čtvrtletích, kdy akciové indexy prudce rostly, což p řilákalo nové obchodníky. Historicky nejvyšší 
denní objem téměř 150 mil. Kč byl dosažen 13. srpna 2009 (objemy obchodů tvoří drobní a střední in-
vestoři, na něž se burza soustřeďuje). Po studené sprše v podobě finanční krize se loni akciové trhy pře-
kvapivě rychle vzpamatovaly. Nejprudší růst kurzu zaznamenaly tituly, které v roce předešlém nejvíce 
propadly. V novém roce bude RM-SYSTÉM pokračovat v implementaci technologických novinek, 
zvláště se jedná o nové inteligentní pokyny, kterých se obchodníci do čkají již v první polovině roku.  

Akcie zůstávají zajímavou investicí 
Rok 2009 byl pro aktivně řízená portfolia výborným rokem. Dynamika vývoje kurzů v roce 2010 

trochu poleví, ale akcie budou nadále nabízet zajímavé výnosy. Nejlepší možností pro za čínající investo-
ry je pravidelné spoření ve fondech, míní analytici Raiffeisen Capital Management (RCM).  

tak v prosinci již neopakoval. UniCredit Bank potvrdila, že má stále dobré nápady. Tentokrát využila 
výnos ze svých služeb k podpoře těch nejpotřebnějších. Inovativní způsob spočívá v motivaci využití 
produktu banky ve spojení s podporou charity. Pokud si klient aktivuje kreditní kartu Visa Classic s 
programem Charita, připíše banka při aktivaci této karty 100 Kč jedné ze tří nadací. Následně klient při 
použití karty podpoří jednu z nadací korunou za každou platbu touto kartou. Díky zajímavému nápadu se 
tak podařilo bance nashromáždit a nadace podpořit částkou 200 000 Kč.  

Dalším opatřením, kterým vyšla banka vstříc svým klientům se zájmem o hypoteční úvěr je odpuštění 
poplatků za zpracování úvěru u hypoték s pojištěním Cardif. Zároveň se banka rozhodla podpořit klienty 
se zájmem o hypoteční úvěr, který využijí pojištění tohoto úvěru a po celý měsíc prosinec jim odpustila 
poplatky za zpracování úvěru. UniCredit Bank je tak bankou, která v prosinci přišla s nejvíce změnami 
své poplatkové politiky, a to především ve prospěch klientů a potřebných. Změny poplatků UniCredit 
Bank vyhlašuje server jako nejvýhodnější poplatkové opatření měsíce.  

Osobní účet ČS podpoří nízkoprahové kluby  
Česká spořitelna věnuje 60 Kč za každý nově otevřený Osobní účet na činnost tzv. nízkoprahových 

klubů. Jde o zařízení nabízející volnočasové aktivity pro děti a mladé lidi, kteří by se jinak kvůli svému 
sociálnímu zařazení k podobným činnostem možná nedostali. Zároveň umožňují účastníkům svěřit se a 
řešit své nejrůznější problémy přímo na místě za pomoci odborníků.  Částka 60 Kč bude odvedena z 
každého nového  Osobního účtu České spořitelny, které klienti založí od začátku ledna do 5. dubna 
2010. Zřizovatelem klubů je Charita ČR, jeden z dlouhodobých partnerů Nadace České spořitelny.  

Rekordy v platbách kartou Visa  
Odhady asociace Visa Europe se naplnily a ve středu 23. prosince 2009 padly dosavadní rekordy v 

platbách kartou Visa. „Naše očekávání se potvrdilo a ve středu 23. 12. 2009 opravdu padl nový rekord v 
platbách kartami Visa. V Evropě jsme v tento den zaznamenali celkem 30 259 559 transakcí, což je v 
porovnání s rokem 2008 o 24 % více. Zákazníci pak prostřednictvím karet Visa utratili rekordních 1,7 
mld. EUR. Jedná se o 25% nárůst oproti roku 2008, “ řekl Miloslav Kozler, regionální manažer a zá-
stupce asociace Visa Europe pro Českou republiku a Slovensko. 

Banky v ČR řeší problém vadných německých karet 
Tuzemské banky podle serveru iHNed.cz začínají řešit problém vadných německých platebních karet, 

aby je němečtí turisté mohli používat dál i v ČR. Kvůli chybě na čipech u bankovních karet Eurocheque 
vydaných společností MasterCard přestala fungovat až čtvrtina z celkového počtu asi 120 milionů karet 
německých klientů, problém se dotkl v menší míře i karet Visa. Podobně jako v Německu kvůli vadné-
mu čipu karet od 1. ledna 2010 nefungují karty ani v ČR na většině tuzemských bankomatů a problém se 
týká samozřejmě i dalších zemí. Postižení majitelé mohou mít problémy také při placení u obchodníků. 
Podle asociace MasterCard, jejíž karty jsou problémem v Německu nejvíc zasaženy, německé banky 
intenzivně pracují na řešení problému. "Prostřednictvím takzvaného skriptu by se 'vada' čipu karty opra-
vila, přičemž skript by se nahrál při jejím vložení do bankomatu," řekl zástupce MasterCard v ČR Pavel 
Javorský. Skripty se v platebních kartách používají podle odborníků běžně, jde o povel ke změně na 
čipu, posílaný z autorizačního centra. Tímto způsobem se například blokují platební karty. 
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dává k dobru příhody, jak doma nečekaně narazi-
li na frankové bankovky, například v dlouho ne-
používaných kabelkách nebo v miskách na po-
lévku. Právě v dobách krize to mnohým přišlo 
vhod. Některé francouzské obchody dodnes vy-
dávají účtenky, kde jsou ceny uvedeny v eurech i 
francích stejně velkým písmem. U větších sum 
Francouzi stále přepočítávají eura na franky. 
V Argentině byl odvolán 
guvernér centrální banky 
Argentinská prezidentka Cristina Fernándezová 
odvolala z funkce guvernéra centrální banky 
Martína Redrada, který odmítl její příkaz uvolnit 
peníze na platby dluhů z devizových rezerv. 
Konflikt upozornil na zvýšenou nejistotu ve třetí 
největší latinskoamerické ekonomice, která se 
snaží získat zpět důvěru investorů a vrátit se osm 
let po státním bankrotu se svými dluhopisy na 
globální trhy. Prezidentka vyzvala Redrada, aby 
odstoupil, což Redrado odmítl. O den později 
proto Fernándezová vydala výnos, kterým guver-
néra odvolává z funkce a nahrazuje ho prozatím-
ně viceguvernérem Miguelem Pescem. 
Rekordní emise akcií  
Britská banka Lloyds dokončila rekordní emisi 
nových akcií v hodnotě 13,5 mld. GBP. Investoři 
koupili přes 95 % nabízených akcií.  
Axa koupí podíly od EBRD  
Finanční skupina Axa koupí od EBRD minoritní 
podíly ve svých aktivitách v Maďarsku, ČR a 
Polsku. Za podíly zaplatí 147 mil. EUR.  
Manažeři nedostanou  
odměny v hotovosti 
Vysocí vedoucí pracovníci americké banky Gold-
man Sachs nedostanou letos odměny v hotovosti. 
Skupina 30 předních manažerů dostane namísto 
peněz akcie, které bude možné prodat nejdříve za 
pět let. Akcie mohou být navíc manažerům ode-
brány v případě, že budou nadměrně riskovat. 
Střízlivější bonusy 
Jedenáctka předních německých bank a pojišťo-
ven včetně Deutsche Bank a Allianz přistoupila 
na systém střízlivějšího odměňování a výplat. 
Nové principy bonusů přijala skupina bohatých a 
rozvíjejících se zemí G20. Francie se zase roz-
hodla následovat Británii v mimořádném zdanění 
odměn, které banky poskytují svým vrcholovým 
pracovníkům. Poté, co Londýn oznámil, že uvalí 
daň ve výši 50 % na bonusy vyšší než 25 tis. 
GBP, Elysejský palác potvrdil, že učiní totéž.  

ČP očekává sněhové škody za desítky milionů korun 
Operátoři České pojišťovny už od pátku evidují přes 150 škod, které způsobi-
lo sněžení v kombinaci s mrazy. V následujících dnech očekávají pojistné 
události za několik desítek milionů korun. Nejvíce případů je z Hodonínska, 
Brněnska, Novojičínska a Vyškovska. Už nyní se trojnásobně zvýšil počet 
dotazů na postup při vyplnění tzv. eroformulářů po dopravní nehodě, z čehož 
je zřejmé, že v uplynulých dnech vzrostl počet drobných dopravních nehod 
bez asistence policie. Mobilní technici ČP z některých míst upozorňují, že 

oproti kalamitě, která v souvislosti s tíhou sněhu postihla ČR před třemi lety, je nyní množství sněhu 
dvojnásobné. V roce 2006 lidé oznámili ČP kvůli tíze sněhu 30 tisíc případů za více než 1 mld. Kč.  

Kromě poškozených vozidel nejčastěji lidé České pojišťovně hlásí škody na střešních krytinách a 
okapových systémech. Desítky škod už mají na svědomí také spadlé stromy a dráty elektrického vedení.  

Ceny zajištění mírně klesly 
Ceny zajištění, kterým se pojišťovny pojišťují vůči nadměrným rizikům, na letošní rok celosvětově 

klesly. Mírné snížení cen zajištění se týká i ČR a mohlo by ovlivnit i ceny tuzemského majetkového 
pojištění. Ty jsou prý stále více individuální podle vývoje škod. Zajistné smlouvy, které se pro rok 2010 
obnovují, přinášejí podle serveru Insurance Times snížení cen. V rizikových zónách USA, kde obvykle 
řádí hurikány a zemětřesení, klesly sazby od –5 do –15 %. Index, který vyjadřuje úroveň světových 
katastrof a jenž pochází z dílny společnosti Guy Carpenter, klesl o 6 %. Za poklesem je prý výrazný zisk 
zajišťoven, zotavení globálních investičních trhů a chybějící růst pojistného trhu na straně pojistitelů. 

Pojišťovny se zpožďují v zavádění nové regulace  
Více než polovina českých pojišťoven teprve začíná s přípravami na zavedení nové směrnice Evrop-

ské komise, která má posílit finanční stabilitu pojišťovacího sektoru. V západní Evropě se zavedení nové 
regulace aktivně věnuje 80 % pojišťoven, v ČR to je 43 %, vyplývá z průzkumu Ernst & Young mezi 
manažery pojišťoven v devíti zemích. V ČR se přípravného konzultačního procesu k zavedení směrnice 
účastní 29 % společností, v západní Evropě je to 60 %. Překážkami při zavádění nové regulace jsou 
vysoké finanční náklady, nároky na volnou kapacitu oddělení a požadavky na odbornost pracovníků.  

Kooperativa spustila nový klientský web 
Kooperativa vstupuje do roku 2010 s novou internetovou prezentací, která klade 
důraz na jednoduchost, přehlednost a vizuální atraktivitu. Nový web respektuje 
nejnovější trendy internetového marketingu a vede uživatele k tomu, aby se stali 
klienty. „Společně s agenturou Actum jsme vytvořili koncepci internetové prezenta-
ce, která je atraktivní a klade důraz na jednoduchost a rychlý přístup k informa-
cím. Zároveň jsme velkou pozornost věnovali detailnímu popsání postupů při řeše-

ní škod, což je pro klienta ta vůbec nejdůležitější částí kontaktu s pojišťovnou, která musí být jasná, 
přehledná a precizní,“ uvedl Marek Vích, který za internet v Kooperativě zodpovídá. Od nové webové 
prezentace si Kooperativa slibuje především vyšší spokojenost zákazníků, jejich častější práci s webem, 
zvýšené využívání všech online služeb a usnadnění práce pro pojišťovací poradce Kooperativy.  

Podle policie méně nehod, podle pojišťoven víc  
Počet nehod loni podle policejních statistik klesl v porovnání s rokem 2008 o více než polovinu, pojiš-

ťovnám však pojistných událostí v souvislosti s nehodami přibylo, informovala MF Dnes. Rozdíl mezi 
údaji policie a pojišťoven ovlivnila novela silničního zákona, podle které se nemusejí policistům hlásit 
nehody se škodou pod 100 000 Kč. Této možnosti však mohou zneužít řidiči, kteří před jízdou požili 
alkohol. Zatímco v roce 2008 policisté vyjížděli ke 160 264 nehodám, za loňský rok jich podle předběž-
ných údajů evidovali jen necelých 75 000. To je nejméně za posledních 20 let. Pojišťovnám, ke kterým 
se dostanou i menší nehody, však pojistných událostí p řibylo. MfD to potvrdili zástupci tří největších 
pojistných ústavů. "V loňském roce nám klienti nahlásili téměř 170 000 škod z dopravních nehod, což 
představuje asi 2% nárůst oproti roku 2008," řekl mluvčí pojišťovny Kooperativa Milan Káňa.  
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POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 

Karty Cetelem: Získejte část útraty zpět 
Společnost Cetelem pokračuje i letos ve věrnostním programu svých kreditních karet. Každý klient 

může po bezplatné aktivaci v klientské zóně na www.cetelem.cz získat zpět na svůj úvěrový účet finanč-
ní bonus ve výši 1,5 % z hodnoty každého nákupu. Akce probíhá od 1. ledna do 31. prosince 2010. 

Z Renault Leasing bude RCI Financial Services 
Od začátku roku 2010 nabízí společnost Renault Leasing své služby klientům pod novým názvem RCI 

Financial Services. Zároveň se změnou názvu rozšiřuje společnost svoji činnost o poskytování značko-
vého financování pro vozy Nissan, které se tak vedle financování zna ček Renault a Dacia stává již třetím 
značkovým financováním v nabídce společnosti. Za více než 10 let své činnosti má RCI Financial Servi-
ces ve svém portfoliu 62 tisíc smluv, z toho 25 tisíc tvo ří aktivní smlouvy.  

LEASING A SPLÁTKOVÝ PRODEJ ÚZ 756 Bankovnictví 
Předpisy v publikaci jsou nově rozděleny do sedmi ka-
pitol: Úvěrové instituce; Platební styk, elektronické pe-
níze, finanční arbitr; Praní špinavých peněz; Finanční 
konglomeráty; Česká národní banka; Stavební spoře-
ní; Seznamy dalších předpisů. Nový je zákon o plateb-
ním styku a jeho dvě prováděcí vyhlášky. Všechny zá-
kony byly novelizovány; do publikace byly nově zařa-
zeny i předpisy o stavebním spoření. U předpisů jsou 

změněné části textů zvýrazněny tučně, odkazy na 
související předpisy jsou plně citovány.  

 

Více na www.ban.sagit.cz. Informace na 596 785 999.   
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